
7 سیاسی

چین افشا کرد

روسیه می تواند 

با کفار معامله می کرد

در کاخ سفید هم نماز بخواند

عوضی برخورد کردیم

نماز رئیسی در کرملین 

پوتین استرس داشت

اخراج محمد فاضلی از دانشگاه 

اخراج محمد فاضلی از دانشگاه 

فاکتور کردن هشتگ های شهید حججی« 

برای نخستین بار در یک سال گذشته چین که بزرگترین واردکننده نفت 
جهان است، آماری را به صورت عمومی منتشر کرد که نشان داد این کشور در 
دسامبر مجموعا ۱.۹ میلیون بشکه نفت از ایران وارد کرده است.اطلاعاتی که از 
سوی گمرک چین منتشر شد، نخستین افشای علنی خرید نفت ایران از سوی 

چین از دسامبر سال ۲۰۲۰ است.

آل هاشم، امام جمعه تبریز گفت :وجود منافع مشترک انرژی و نظامی ایران 
و روسیه از اهمیت خاصی برخودار است.روسیه جزو کشورهای صنعتی است 
و می تواند بســیاری از نیازهای ما را برطرف کند و امیدواریم این سفر موجب 

افزایش عزت و پیروزی ایران باشد. 

یوسف طباطبایی نژاد امام جمعه اصفهان گفت :باید توجه داشت که ما هیچ 
دلیلی نداریم و هیچ مرجعی نیز ما را از معامله و داد و ستد با بیگانگان منع نکرده 
مگر آنکه با آنها در حال جنگ باشیم.روسیه و چین هیچگاه در حال سلطه نگری 
نبوده اند و از این رو معامله با کفار اشــکال ندارد همانطور که حضرت علی )ع( 

این کار را انجام می دادند.

حســینی همدانی امام جمعه کرج گفت : آمریکا بهتر است که عاقلانه تر 
عمل کند و فرصت محدود مذاکرات هســته ای را از دست ندهد.احتمال این 
وجود دارد که رییس جمهور ما در کاخ سفید هم نماز بخواند زیرا این نمازی که 
در کاخ کرملین خوانده شد پیام های مهمی در پی داشت. از نظر امام راحل)ره( 
تنها یک روز است که می توان با آمریکا رابطه بر قرار کردو آن روزی است که 

سران آمریکا آدم شوند.

تقی آزاد ارمکی جامعه شــناس می گوید : در مورد مواد مخدر ما یک دوره 
طولانی عوضی وارد شــدیم و عوضی برخورد کردیم و به ســراغ بازی بیهوده ی 
گرفتن معتادها رفتیم و بر مصرف مواد مخدر افزوده شد.قدیم مواد مخدر در ایران 
به عنوان دارو استفاده می شد ولی الآن ببینید که چه قدر سوء استفاده می شود. مواد 
مخدر سنتی و مدرن داریم و مدرن ها ساده و ارزان هم تولید می شود و ببینید چه 
جمعیتی مصرف می کنند.اگر ما روز اول اقدام درست کرده بودیم، خبرش را درست 
داده بودیم و مقابله درست کرده بودیم که این همه فراگیری نداشت.آمارها هست 
ولی وقتی اعلام نکنید پنهان و ماندگار می شود؛ وقتی ماندگار شد، صفت و رفتار 
مردم می شود و دیگر نمی شود به سادگی اعتیاد و خودکشی را از این مردم گرفت.

ســید محمد سعیدی امام جمعه قم گفت : اقامه نماز اول وقت رئیسی در 
کاخ کرملین بعد از قطع صحبت با رئیس جمهور روسیه نشان داد که سخن گفتن 
با پروردگار در موعد خودش مقدم بر هر مذاکره ای است همچنین این نماز نشان 
داد که مسئولان ما با التزام عملی به اسلام، نماز را در هر حال ستون دین می دانند.
رئیس جمهور، با این نماز به وجود امام رضا )ع( اقتدا کرد، زمانی که امام هشتم 
)ع( با عمران صابی که از دانشمندان بزرگ غیرمسلمان بود مذاکره می کردند، 
صحبت را متوقف و نماز را به پا نمودند.این حرکت نشان دادن که ما وابسته به 
شرق و دل بسته به غرب نیستیم و وابسته و دل بسته به خدا و احکام الهی هستیم.

خبرگزاری فارس با انتشار ویدیویی هفت دقیقه ای به تحلیل دیدار رئیسی 
و پوتین و زبان بدن رئیس جمهوری روســیه پرداخت.در این ویدیو با اســتناد 
به حرکات بدن پوتین می گوید او در حین گفتگو با رئیسی دچار استرس بوده 

است، به همین دلیل کراوات خود را دو بار منظم کرده است.

محمد فاضلی، جامعه شــناس سرشناس ایرانی از دانشگاه شهید بهشتی 
اخراج شــد.اخیرا  خبری در خصوص اخراج یکی از جامعه شناســان مطرح 
ایرانی در فضای مجازی منتشر شد.دانشگاه شهید بهشتی، حکمی مبنی بر عدم 
نیاز به محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی دانشکده ادبیات و علوم انسانی این 
دانشکده صادر کرد که این حکم به معنی اخراج وی از دانشگاه تلقی می شود.

محمد فاضلی، جامعه شــناس سرشناس ایرانی از دانشگاه شهید بهشتی 
اخراج شــد.اخیرا  خبری در خصوص اخراج یکی از جامعه شناســان مطرح 
ایرانی در فضای مجازی منتشر شد.دانشگاه شهید بهشتی، حکمی مبنی بر عدم 
نیاز به محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی دانشکده ادبیات و علوم انسانی این 
دانشکده صادر کرد که این حکم به معنی اخراج وی از دانشگاه تلقی می شود.

اعتمادآنلاین نوشــت: قبلا انقلابیون در اســناد سجلی تقلب می کردند تا به 
جبهه اعزام شوند، حالا انقلابیون درپی جعل فاکتورسازی از هشتگ های زیر پتویی 
هستند.  عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب، در توئیتی نوشت: قبلا انقلابیون 
در اسناد سجلی تقلب می کردند تا به جبهه اعزام شوند، حالا انقلابیون درپی جعل 
فاکتورسازی از هشتگ های زیر پتویی هستند. خیلی وقت است که ذره ایی صداقت 
و خلوص در این جماعت دیده نمی شود. کسانی که از بازنشر و تولید دروغ شرم 
نمی کنند، از هیچ کار دیگری هم شرم نخواهند کرد.  گفتنی است، که محمد صالح 
مفتاح، از فعالان سیاسی اصولگرا، در توئیتی نوشته بود:» وقتی شنیدم یه سری پیدا 
شدند و بعد از شهادت شهید حججی، هشتگ شهید حججی رو فاکتور کردند و 

بابتش پول گرفتند، دیگر هیچ دعوای هشتگی برام عجیب نبود.«

اخبار ویژه ... در گفت وگو با دو عضو کمیسیون امنیت ملی مطرح شد؛

کجای کار مسئولان در مواجهه با 
تجمعات مردمی ایراد دارد؟

سرویس سیاسی- تجمعاتی که در آن به دلیل 
شــرایط ایجاد شــده، عده ای که احساس تبعیض 
می کننــد، برای طرح مطالبات خــود در جایی که 
عموماً مقابل یکی از اماکن متعلق به دســتگاه های 
دولتــی و حاکمیتی اســت، جمع می شــوند و با 
طرح شــعار یا ســکوت، تلاش می کنند تا صدای 
اعتراضات شــان را به گوش مســئولان و تصمیم 
گیران مربوطه برســانند و توجه رســانه ها را به بی 
عدالتی  که مدعی هستند در حال وقوع است، جلب 
کنند تا شــاید برای دردی که احســاس می کنند، 

درمانی پیدا شود.
همزمان که یک تجمع در حال شــکل گیری 
است، دستگاه های امنیتی نیز دست به کار می شوند 
و تــلاش می کنند تا برای انجــام هرگونه اقدامی، 
نســبت به اوضاع اشراف کامل پیدا کنند؛ اقداماتی 
که در راستای سیاست های ابلاغی از سوی دولت 

به عنوان قوه اجرائیه است.
طی هفته ها و ماه های اخیر تجمعاتی از سوی 
مردم و کشاورزان استان های خوزستان، چهارمحال 
و بختیاری و اصفهان و تجمعات دیگری در برخی 
استان های کشور از سوی فرهنگیان برگزار شد که 
هــر دوی آنها را می توان تجمع برای مطالبه »حق« 
نامگذاری کرد؛ در این تجمعات مردم و کشاورزان 
شــهرهای درگیر با خشکسالی »آب« و فرهنگیان 
»پرداخت عادلانه حقوق« را مطالبه کردند اما برخی 
از ایــن تجمعات با وعده ی پیگیری و برخی دیگر 

نیز بی نتیجه به پایان رسید.
وزیر کشــور: دربــاره تجمعاتی که 
خواســته به حقــی دارند »اقناع ســازی« 

می کنیم
یکی از پرسش هایی که همواره درباره مواجهه 
دســتگاه های امنیتی با تجمعات اقشار مختلف یا 
حتی گروه های سیاســی و مدنی مطرح اســت و 
شاید تاکنون پاســخ درخور یا لااقل قانع کننده ای 
به آن داده نشــده این اســت که نحوه این مواجهه 
باید چگونه باشــد؟ می توان چــه توصیه هایی به 
نهادهای مسئول کرد تا با توجه به تجارب گذشته، 
مواجهه شــان با این تجمعــات مطالبه گر، در یک 
 کلام منطقی تر باشــد و از چارچوب قوانین خارج 

نشود؟
در همین زمینه چنــدی پیش احمد وحیدی 
وزیر کشور اظهار کرد: تلاش همکاران ما این است 
که درباره تجمعاتی که خواسته به حقی دارند، زمینه 
اقناع ســازی انجام دهند و مسئولان مربوطه در بین 
کســانی که خواســته ای دارند، حضور یابند و آن 
دســته از خواســته های تجمع کنندگان را که قابل 
رفع است، رفع نمایند و آنهایی را که الان مجموعه 
امکانات دولت برای جبران آنها کفایت نمی کند در 
دستور بررسی و رفع در زمان قابل قبولی قرار دهند 
و مواردی هم که قابل عمل نیست یا توقعاتی شدنی 
نیست را توجیه نمایند. وی همچنین تاکید کرد: در 
این زمینه موضوع اول ما این اســت که بیشتر اقناع 
سازی شود و عزیزان بدانند که مشکل و حرف شان 
شــنیده شــده و آنها که قابل بررسی و دنبال کردن 
است در سیر قرار گرفته است. برای پیگیری بیشتر 
این موضوع دو تن از اعضای کمیسیون امنیت ملی 

و سیاست خارجی در این باره سخن گفته اند.
فلاحــی: ملایمــت و شــنیدن صدای 
اعتراضــات بهتریــن شــیوه مواجهه با 

مطالبات مردمی است
سارا فلاحی در پاسخ به پرسش »توصیه شما 
برای مواجهه دســتگاه ها با تجمعات چیســت؟« 
اظهــار کرد: نگاه من به این موضوع سیســتماتیک 
و ســاختاری است و معتقدم که نمی توانیم در این 
زمینــه فقط به یک وزارت خانــه یا نهاد توصیه ای 
داشته باشــیم. به  نظر من کلیت دولت و مجلس و 
تمــام نهادهایی که با مردم ارتباط دارند باید تلاش 
کنند تا هم در زمینه سیاســت گذاری، سیاست های 
درســت، منطقی و عقلایی را تدوین و هم اینکه در 

حوزه عملیاتی و میدان واقعاً کار کنند.
او با یادآوری اینکه »همین مشــکلاتی که ما 
الان داریم، خیلی کشورهای دیگر هم دارند«، اظهار 
کرد: خیلی راحت می توان مشــکلات را تبدیل به 
مســأله و برای آن ها راهکار پیدا کرد. با نشــاندن 
نخبگان دور یک میز می شــود خیلی راحت مسائل 
را حل کرد؛ بالاخره مردم مطالبه دارند و این دولت 
نیز دولت تحول است و همان طور که در وعده های 
انتخاباتی اش مطرح کــرده، قرار بوده تحولاتی را 

ایجاد کند.
ایــن نماینده مجلس بــا تاکید بر اینکه دولت 
جدید در دوران گذار اســت و هنوز از فضای قبل 
خارج نشــدیم، ادامه داد: ان شاءالله دولت حرکت 
خود را در پاسخگویی به مطالبات مردم تندتر کند. 
بالاخره فضایی ایجاد شده و صدای  مردم به دولت 
می رسد که این یک فرصت است و من آن را تهدید 
نمی دانــم، اما این فرصت زمانی هم چنان به عنوان 

فرصت باقی می ماند که ما پاسخگو باشیم.
فلاحی با بیان اینکه »الان آب هم مشــکل ما 
و هم مشــکل بسیاری از کشــورهای دنیا است«، 
اظهار کرد: برای حل آن هم به یک نگاه سطح کلان 
جهانی نیاز داریم و هم در داخل نیازمند نگاهی ملی 
هستیم. چند هفته قبل در مجلس مصوب کردیم که 
به ســمت انتقال آب عمان برای بلوچستان حرکت 
کنیــم و معتقدم که بایــد راهکارهایی این چنین را 

اتخاذ کنیم تا مشکل حل شود.
وی همچنین با اشاره به مطالبات فرهنگیان و 
طرح اعتراضاتی از ســوی این قشر طی هفته های 
گذشــته گفت: فرهنگیان قشــر پیش قراول کشور 
هستند؛ این قشــر مطالباتی دارند که وزارت خانه 
مربوطه باید با مجلس بنشــینند و آن را حل کنند؛ 
راه حل نیز این  اســت که در زمینه تحقق مطالبات 

فرهنگیان جدیت داشته باشیم.
ایــن عضو کمیســیون امنیــت ملی مجلس 
همچنین درباره نوع مواجهه با تجمعات مطالبه گرانه 
تاکید کرد: سیاست دولت سیزدهم در مواجهه با این 
نوع از تجمعات، درگیری نیســت و نباید باشــد؛ 
چراکه دولت می گوید انقلابی هستم و انقلاب مال 
مردم اســت، بنابراین اگر مردم مطالبه ای دارند، آن 
را منطقــی مطرح می کنند و دولــت نیز باید با آنها 

برخوردی منطقی داشته باشد.
فلاحی خاطر نشــان کرد: قطعاً عده ای در این 

بین دوست دارند از آب گل آلود ماهی بگیرند و به 
دنبال آن هستند تا از صفوف مردمی مطالبه گری ها 
ســو اســتفاده کنند، به همین دلیل نیز باید در نوع 
برخوردها با تجمعات مطالبه گرایانه و راهکارهایی 
در این زمینه مطرح می شــود، مواظبت شود؛ خیلی 
مهم است که فضا را به دست افرادی که به شکلی با 
نظام عناد دارند، قرار ندهیم و در عین حال نیز مردم 
را مورد لطف قرار دهیم. ملایمت و شنیدن صدای 
اعتراضات بهترین شیوه مواجهه با مطالبات مردمی 
است. هم مردم و هم دولت ما اهل گفت وگو هستند 

و باید بنشینند و مسائل و مشکلات را حل کنند.
الهیان: اعتماد متقابل مردم و مسئولان 
موجب افزایش همکاری مردم با دولت مردان 

می شود
زهره الهیان نیز در پاســخ به اینکه آیا تا کنون 
در کمیســیون امنیت درباره مواجهه با تجمعات با 
موضوع بحران آب و همچنین مطالبات فرهنگیان 
صحبتی شده است؟ گفت: کمیسیون امنیت ملی با 
دستگاه های مختلف امنیتی جلسات مستمری دارد 
و ریشــه های احیاناً اعتراضات و عوامل نارضایتی 
مردم را بررســی و تلاش می کنــد که در ارتباط با 
نارضایتــی ها و اعتراضات مســئولان مربوطه را 
بخواهند و پیگیری و به حل مشــکل کمک کنند تا 

علل و عوامل نارضایتی از بین برود.
وی تاکید کرد: مشــکلی کــه معمولاً عمده 
مسئولان به ویژه دولت آقای رئیسی با آن مواجهند 
این است که آنقدر درگیر کار و تلاش مستمر هستند 
که گاهی اوقات فراموش می شود با مردم صحبت 
کنند و گزارش بدهند؛ این یک نقیصه اســت، باید 
بیشــتر از این ها با مردم صحبت و مســائل را برای 
آنها تشریح و شــرایط و مباحث کلان کشور را به 
مردم بازگو کنیم تا مردم روحیه همکاری و اعتماد 
را نسبت به مســئولان داشته باشند. اعتماد متقابل 
مردم و مســئولان موجب افزایش همکاری مردم 
با دولت مردان می شــود. گرچه»اقناع سازی« که به 
عنوان سیاست  از سوی وزیر کشور و »ملایمت به 
خرج دادن و شــنیدن صدای اعتراضات« یا »بازگو 
کردن شــرایط کشــور برای مردم« کــه به عنوان 
پیشنهاد دو نماینده مجلس برای مواجه با تجمعات 
مطالبه گرایانه در کشور مطرح شده است، می تواند 
راهکارهــای مقطعــی یا راهبردهای همیشــگی 
حاکمیت در واکنش به تجمعات مردمی باشــد اما 
به نظر می رســد اگر این توصیه ها شرط لازم باشد 
ولی شرط کافی نیست و ضرورت ها ایجاب می کند 
کــه مجلس و دولت هرکدام در چارچوب وظایف 
خود، آن بخش از قوانین و مقررات موجود را که نیاز 
به تغییر یا اصلاح دارند مورد بازنگری قرار دهند و 
چنانچه در مواردی خلاء قوانین احساس می شود 
نیــز با همکاری یکدیگر و تعامــل با قوه قضائیه، 
گام هــای بلندتری بردارنــد و اقدامات مؤثرتری 
 بــرای بهبود نحــوه مواجهه بــا تجمعات مردمی 

انجام دهند.

بحران هایی نظیر خشکسالی، وضعیت نامناسب اقتصادی، فساد مدیران اداری و مواردی از این دست از جمله دلایل بروز نارضایتی 
و شکل گیری تجمعات اعتراضی در جوامع مختلف از جمله جامعه ایران محسوب می شوند.

سرویس سیاســی- یک نماینده 
پیشین مجلس شــورای اسلامی گفت: 
عملکرد وزیر انتخاب شده برای وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی نشان می دهد 
که در قد و قامت این وزارتخانه نیســت 
و جای تاســف دارد چه کســانی از این 

وزارتخانه رفتند و چه کسانی آمدند.
محمدرضا بادامچی، درباره مطرح 
شدن اســتیضاح حجت الله عبدالملکی 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از سوی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مورد کابینه جدید که آغاز به کار کرده اســت، باید گفت که وزیری در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشغول شده که از معاونت یک نهادی مانند کمیته امداد به 
یکباره به وزارت کار و امور اجتماعی پرش کرده و سکاندار شده است. بدیهی است 
شخصی برای وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انتخاب شده که عملکردش نشان 
می دهد ایشان در قد و قواره این وزارتخانه نیست. این نماینده پیشین مجلس شورای 
اسلامی یادآور شد: نهادهایی مانند بنیاد مستضعفان و کمیته امداد اوایل انقلاب برای 
این به وجود آمدند که گرفتاری و مشکلات مردم را رفع و رجوع کنند و قرار بود که 
موقتی باشند و بعداً جمع شوند و به مسئله ای مانند اشتغال روی بیاورند اما متاسفانه 
امروز مشاهده می کنیم که این کار را انجام نداده اند. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
ادامه داد: به طور مثال تامین اجتماعی یکی از عریض و طویل ترین سازمان های این 
کشور است، یکی از بزرگ ترین نهادهای اقتصادی به شمار می رود اما فردی را به 
آنجا آورده اند که تسلط و احاطه به امور ندارد در صورتی که سازمان تامین اجتماعی 
نهادی است که بیش از ۴۰ میلیون نفر در آنجا عضو هستند و مستمری می گیرند، 
بیش از ۵۰ درصد مردم آن جا ثروت دارند اما افرادی در آنجا هســتند که در مورد 

مسائل اجتماعی و اقتصادی دانش کافی ندارند.
وی گفت: امروز مشاهده می کنیم وزیر کار افاضات اقتصادی می کند، ایشان 
قبل از اینکه به وزارت کار هم بیاید حرف هایی در مورد دلار و ارز گفته بود، طبیعی 
اســت مردم هم حرف های وی را تعقیب می کنند و می پرسند چیزهایی که ایشان 
درباره دلار گفتند، چه شــد؟ بســیار مضحک و خنده دار است و باید اظهار تاسف 
کــرد که  یک وزارتخانه عریض و طویلی که بیش از ۵۰ میلیون نفر جمعیت دارد، 
این چنین به ســخره گرفته می شود. بادامچی افزود: باید گفت امروز در خصوص 
توسعه کار و آموزش فنی و حرفه ای هیچ چشم انداز روشنی را مشاهده نمی کنیم، 
مسئله ای که اتفاقا زندگی جوانان به آن  وابسته است اما مشاهده می کنیم در این اوضاع 
و احوال تغییر نمی کند و انگار به خواب ابدی رفته اســت. وی تاکید کرد: در این 
شرایط کشور، باید واحدهای کار و تولیدی را تعقیب کنیم تا بلکه بتوان مشکلی از 
مشکلات را حل کرد. این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی بیان کرد: اهداف 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با چنین افرادی پیش نمی رود، توصیه ام این است 
قبل از اینکه واحدهای تولیدی وضعیت پیچیده تری پیدا کنند، دولت فکری اساسی 
کرده و از افراد با دانش و تجربه استفاده کند؛ بسیار خنده دار است وقتی آدم بررسی 
می کند که چه کســانی از وزارت کار رفتند و چه کســانی آمدند! وی درباره مساله 
که مشاهده می کنیم نمایندگان مجلسی که برای حضور ابراهیم رئیسی در انتخابات 
نامه نوشتند امروز به منتقد دولت وی تبدیل شده اند این رفتار نمایندگان را چگونه 
ارزیابی می کنید، گفت: آنچه مشخص است این است که مجلس هم باید پاسخگو 
باشد، به هر ترتیب آنهایی که به نمایندگان رای دادند و آنان را راهی مجلس کرده اند 
می پرسند که چه اتفاقی در حال رخ دادن است. این نماینده پیشین مجلس شورای 
اســلامی خاطرنشان کرد: شاید در ابتدا نمایندگان به دلیل بی تجربگی شعارهایی 
بدهند اما در طولانی مدت تغییر می کنند، از سوی دیگر هم کسانی که به آنها رای 
داده اند، از آنها سوال می کنند ما به شما رای دادیم و شما را به مجلس فرستادیم آنجا 
چه می کنید؟ نماینده شده اید و افرادی را برای کابینه انتخاب کرده اید، حال این افراد 
چه می کنند؟ وی تاکید کرد: نمایندگان باید به مردم پاسخگو باشند. هنگامی که هر 
کدامشان به حوزه انتخابیه خود می روند قطعاً باید به مردم پاسخ دهند. آرام آرام آنان 
به خواسته های مردم روی می آورند و مشاهده می کنند چه کسانی در وزارتخانه ها کم 
کار هستند و اهداف را پیش نمی برند، بنابراین به مسائلی همچون استیضاح و سوال 
و جواب که ابزار مجلس است روی می آورند، زیرا برخی از وزرا، کار وزارتخانه ها 
را شــوخی گرفتند برای همین هم نمایندگان احســاس می کنند باید نسبت به این 

مسئله ورود پیدا کنند.

سرویس سیاســی- عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه مابه 
التفاوت ارز۴۲۰۰ تومانــی و ارز آزاد به 
جیب واسطه ها می رود، گفت: حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی به هیچ عنوان نباید یکجا و 
یکباره انجام شود بلکه بهتر است حذف 
ایــن نرخ به آرامــی و تدریجی صورت 

گیرد.
غلامرضــا  الاســلام  حجــت 
مصباحی مقدم با اشــاره بــه حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ و 
تاثیرات آن بر اقتصاد کشور گفت: ارز ۴۲۰۰ تومانی شاید زمانی معنا و فایده داشت 

و اثربخش بود اما مدت هاست فایده و اثربخشی خود را از دست داده است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: قاعدتا باید ارز ۴۲۰۰ تومانی به 
کالاهای اساسی اختصاص پیدا می کرد و فرض بر این است که این کالاها باید با 
همین قیمت به دســت مردم برسد اما متاسفانه اینگونه نیست و مابه التفاوت ارز 
۴۲۰۰ تومان و قیمت آزاد ارز به جیب واسطه ها می رود و از این جهت حذف آن 
ضروری اســت. نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: یکسان سازی 
ارز می تواند کمک خوبی به مبارزه با فساد ناشی از دو نرخی بودن ارز باشد اما باید 
توجه داشت که حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باید مشابه اتفاقی که قبلًا در مورد ۲۰ قلم 
کالا رخ داده نسبت به این هفت قلم باقی مانده رخ بدهد. وی بیان کرد: حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی نباید یکجا و یکباره صورت گیرد بلکه باید آرام، به تدریج  انجام شده 
و فرایند اطلاع رســانی هم به نحوی باشد که اثرات روانی منفی بر جامعه نگذارد 
که گاهی بدتر از اثرات واقعی ناشی از بالا رفتن هزینه های مواد اولیه خوراک دام 
و طیور و کالاهای اساسی مردم است. رییس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق 
بهادار عنوان کرد: بنابراین معتقدم که دولت باید به گونه ای ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف 
کند که تنش ایجاد نشــود و شوک به وجود نیاورد.مصباحی مقدم با تاکید براینکه 
باید یارانه های پنهان را تبدیل به یارانه های آشکار و هدفمند کنیم، گفت: مقصود از 
هدفمندی این است که یارانه به خانواده هایی که درآمد آنها کفایت هزینه زندگی را 
نمی کند و به تناسب نیاز به آنها تعلق بگیرد. وی افزود: اختصاص یارانه به ثروتمندان 
و خانواده های متوسط به بالای جامعه، به شکل یارانه آشکار ۴۵۵۰۰ تومان که به 
۷۸ میلیون نفر داده می شــود و یا یارانه های پنهان در گندم، دارو، انرژی مانند آب، 
برق، گاز، بنزین، گازوئیل ضرورتی ندارد.این اســتاد دانشگاه ادامه داد: یارانه های 
پنهان بیشتر به نفع ثروتمندان جامعه است زیرا معمولاً آنها مصرف بیشتری دارند و 
سهم آنها ۲۶ برابر سهم کم درآمدها است که حتماً غیرعادلانه است. مصباحی مقدم 
درباره اینکه چه کسانی مدافع ادامه پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی هستند، اظهار کرد: 
من اطلاعی از اینکه چه کســانی مخالف حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی هستند و منطق 
آنها چیســت، ندارم، البته اگر منطق آنها عدم ایجاد تنش و شــوک به جامعه باشد 

سخن درستی است اما این موضوع امری کوتاه مدت است نه دائمی و بلندمدت.

نماینده پیشین مجلس:

به نظر می رسد برخی از وزرا کارشان را 
به شوخی گرفته اند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:

مجلس و دولت باید درباره حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی به تفاهم برسند

 مشــکلی که معمولاً عمده مســئولان بــه ویژه دولت آقای رئیســی بــا آن مواجهند این 
اســت که آنقدر درگیر کار و تلاش مســتمر هســتند کــه گاهی اوقات فراموش می شــود 
بــا مــردم صحبت کنند و گــزارش بدهند؛ این یک نقیصه اســت، باید بیشــتر از این ها با 
مردم صحبت و مســائل را برای آنها تشــریح و شــرایط و مباحث کلان کشور را به مردم 
بازگــو کنیم تا مردم روحیه همکاری و اعتماد را نســبت به مســئولان داشــته باشــند. 
اعتماد متقابل مردم و مســئولان موجــب افزایش همکاری مردم با دولت مردان می شــود.

سرویس سیاسی- یک مقام ارشد 
اتحادیه اروپا تاکید کرد که »مذاکرات 
در مسیر درست قرار گرفته اما غم انگیز 
خواهد بود اگــر نتوانیم به یک توافق 
و راه حل خوب برســیم.« در بیستمین 
روز از نیمه دوم دور هشــتم مذاکرات 
ویــن، فرآیند احیای برجام به نقطه ای 
رســیده که از ســوی ناظران، با پایان 
دور ششم مشابهت ســازی می شود، 

یعنــی همان نقطه ای که ســیدعباس 
عراقچی، مذاکره کننده ارشــد پیشین 
ایــران در توصیف آن گفت: »ما از هر 
زمان دیگری به توافق نزدیک  هستیم.«

خبرنگار وال استریت ژورنال به 
نقل از  یک مقام ارشــد اتحادیه اروپا 
نوشت که او معتقد است مذاکرات وین 
از نظر ماهیت، در مســیر درستی برای 
یک توافق نهایی قرار گرفته اســت اما 

ترس او این اســت که مذاکرات بسیار 
کند پیش می رود. 

لارنس نومــن همچنین از قول 
این دیپلمات می نویسد: »فکر می کنم 
این بســیار بسیار، بسیار، بسیار، بسیار 
غم انگیز و اشتباهی باورنکردنی خواهد 
بــود اگر به دلیل کنــد بودن مذاکرات 
نتوانیــم به یک توافق و راه حل خوب 
برسیم.« این مقام اتحادیه اروپا البته می 
افزاید که »با این حال، من فکر می کنم 
که در اینجا به توافق خواهیم رســید.« 
آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا روز 
گذشــته در دیدار با سرگئی لاوروف، 
همتای روس خود گفت که برای پایان 
موفقیت آمیز مذاکرات برجام، همچنان 

فرصت وجود دارد. 
وی همچنین خاطرنشــان کرد 
کــه »مذاکــرات برای بازگشــت به 
فرمت برجام بــه نقطه تعیین کننده ای 

رسیده اســت. اکنون پنجره کوچکی 
برای اتمام موفقیت آمیز این مذاکرات 
وجود دارد تا پاسخگوی نگرانی های 
بسیاری از طرف ها باشد«. جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا نیز روز پنجشنبه 
و در نخستین ســالگرد پیروزی خود 
در انتخابات گفت: »اکنون زمان ترک 
مذاکرات با ایران بر ســر احیای برجام 
نیست چرا که پیشرفت هایی در حال 

رخ دادن است.« 
در آخریــن اخبــار از ویــن، 
کشورهای عضو برجام در غیاب ایران 
مجددا با ایالات متحده پای میز مذاکره 
نشسته و بار دیگر بر اهمیت زمان تاکید 
کردند، موضوعی که نماینده روسیه آن 
را این چنین مطرح کرد که: »همکاران 
غربی من همانطور که به صورت علنی 
هم عنوان می کنند، بر لزوم نهایی کردن 
مذاکرات در اسرع وقت تاکید داشتند. 

روسیه احساس فوریت دارد اما مخالف 
ضرب الاجل های مصنوعی اســت.«   
ایران معتقد است که بخش قابل توجهی 
از ابهامات متنی و نگارشی و شماری از 
اختلاف نظرها در خصوص پرانتزهای 
موجود در متون برطرف شده و موارد 
باقی مانده، موضوعات مهم و دشواری  
اســت که حــل و فصــل آن نیازمند 
تصمیم گیری سیاسی طرف های مقابل 
خواهد بود. تهران همچنان بر موضوع 
تضمین و راستی آزمایی نیز تاکید داشته 
و معتقد اســت »توافق خوب« با عدم 
در نظر گرفته شدن این موارد به دست 

نخواهد آمد. 
 خواســت ایران دقیقــا همانی 
اســت که وزیر امور خارجه آمریکا در 
مصاحبه ای مطرح کرد و گفت: » یکی 
از موارد درخواستی ایران در مذاکرات 
وین، ارائه تضمین توسط واشنگتن برای 

عدم خروج دوباره از برجام است اما در 
نظام سیاسی ما، دولت نمی تواند چنین 
تضمین ســریع و محکمی را بدهد.«  
وال اســتریت ژورنال در گزارش روز 
چهارشنبه خود در خصوص اقدامات 
غرب برای رفع نگرانی تهران از تکرار 
آنچه در زمان ریاست جمهوری دونالد 
ترامپ صورت گرفت، عنوان کرد که 
مذاکره کننــدگان اروپایی و آمریکایی 
به دنبال راه هایی برای کمک به کاهش 
نارضایتی ایران و ارائه ســایر تعهدات 

بلندمدت هستند. 
گره تــا امروز کــور »تضمین و 
راســتی آزمایی« همانی است که با باز 
شدنش، کارکنان هتل کوبورگ سالن 
کنفرانس خود را برای نشست خبری 
اعلام دستیابی به توافق و احیای برجام، 
با پرچم های ایران و ۱+۵ مزین خواهند 

کرد.

موفقیت آمیز یا غم انگیز؛ چه پایانی در انتظار مذاکرات وین است؟
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